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Občasník městského obvodu Martinov

E-mail: RRMartinov@seznam.cz
www.ostrava-martinov.cz

Kropenatá slepička
snesla bílá vajíčka,
obarvím je, vymaluji,
všechny chlapce podaruji,
pentličky si nastříhám,
na pomlázku jim je dám.

Po dlouhé zimě konečně 
přichází jaro a s ním svátky 
jara. Velikonoční svátky 
jsou svátky radosti a veselí 
z přicházejícího jara 
a probouzející se přírody. 
Vážení spoluobčané, chtěli 
bychom Vám touto cestou 
popřát příjemné a veselé 
svátky velikonoční.

 Redakční rada

Městský obvod Martinov bojoval 
v lednu se sněhovou kalamitou

Zpravodaj MARTIN – 
nový vizuální styl

Jak jsme všichni, s větší či menší radostí, 
zaznamenali, nadělila nám příroda zase 
po delší době veliké množství sněhu. Naši 
zaměstnanci údržby veřejných prostran-
ství v té době ve dne i v noci a o sobotách 
i nedělích zajišťovali co nejlepší schůdnost 
chodníků a sjízdnost místních komunikací, 
za což si zaslouží velké poděkování. Na 
zajištění sjízdnosti místních komunikací má 
také městský obvod, stejně jako v přede-
šlých letech, objednanou spolupráci se 
soukromou firmou. Na zmírnění následků 
sněhové kalamity jsme zajistili odvoz sněhu 
z ulice Martinovské, Borovicové a návsi. 
Odvezli jsme celkem 10 nákladních aut 
sněhu. Rovněž máme uzavřenou odpověd-
nostní pojistku pro případ pádu osob a jejich 
následnému zranění, která byla v letošním 
roce aktualizována, a to hlavně z důvodu 
novely tzv. „chodníkového zákona“. Pri-
oritou pro městský obvod v době sněhové 

kalamity bylo kromě úklidu chodníků 
a místních komunikací včetně jejich posypu 
hlavně zpřístupnění zastávek městské hro-
madné dopravy, okolí kontejnerových stání 
a vstupu do školky a úřadu.

Naše poděkování rovněž patří občanům, 
kteří se také v rámci svých možností podíle-
li na odklízení sněhu z chodníků v blízkosti 
svých nemovitostí. Bohužel se však našli 
i občané, kteří komplikovali zimní údržbu 
špatně zaparkovanými vozidly. 

Věříme, že s prvními jarními paprsky 
již nás další sněhová nadílka nečeká, avšak 
pro naše zaměstnance zase nastává další 
období úklidu chodníků a komunikací od 
posypového materiálu. I v této činnosti 
děkujeme těm spoluobčanům, kteří již sami 
iniciativně započali se zametáním chodníků 
před svými domky, za jejich pomoc, které si 
velice vážíme. 

Karel Civín, starosta

Vážení občané,
v letošním roce je přistoupeno v jed-

notlivých městských obvodech k zavádění 
jednotného vizuálního stylu města Ostravy. 
Toto opatření se mimo jiné dotklo našeho 
občasníku MARTIN. Jedná se především 
o vzhled, resp. nutnou změnu v grafice. 

(Pokračování na straně 6)
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Z jednání Rady městského obvodu Martinov od prosince 2009 do března 2010 
Rada městského obvodu Martinov

rozhodla
- o pronájmech pozemků v zahrádkových 

osadách a chatovišti na základě žádostí 
nových majitelů chat a dalších žadatelů

- o uzavření smlouvy o dílo na provádění 
pravidelných kominických prací na ob-
jektech kotelen v majetku MOb Martinov 
s firmou Stavby COMPLET s.r.o., Slezská 
Ostrava

- o uzavření smlouvy o dílo na výkon 
stavebního dozoru při realizaci opravy 
havarujního stavu místní komunikace 
K Turkovu s Josefem Janíkem, Ostrava- 
-Martinov

- o uzavření smlouvy o možnosti umístě-
ní a realizace stavby „Přípojka NN pro 
sběrný dvůr Martinova a Třebovic” dle 
předložené dokumentace na pozemcích 
parc. č. 2425/2, 2425/5 a 2425/6 

-  o odepsání zmařené investice „Přechod 
pro chodce k ústředí fy Hruška přes ulici 
Martinovskou“ z důvodu nepoužití daro-
vané projektové dokumentace ke stavbě 
a o odepsání nedobytných pohledávek za 
pronájem pozemků a nebytových prostor 
za léta 2004–2007

- v souladu se schváleným rozpočtem měst-
ského obvodu Martinov na rok 2010 o po-
skytnutí peněžního daru Klubu důchodců 
Ostrava-Martinov prostřednictvím Svazu 
důchodců České republiky o.s., městské 
organizace Ostrava, na činnost v roce 2010 
ve výši 10 000 Kč a Českému červenému 
kříži Ostrava-Martinov na činnost v roce 
2010 také ve výši 10.000 Kč 

-  neposkytnout finanční příspěvek Centru 
pro zdravotně postižené MS kraje na 
podporu projektu Poradna 2010, Českému 
výboru UNICEF a Educa24 agency na 
realizaci projektu Cesta ke svobodě

- o nabytí 400 ks kalendářů A4 na rok 2010 
od fy Woodman interiér, a.s., Ostrava-Mar-
tinov 

- o uzavření pojistné smlouvy č. 8602737122 
s pojišťovnou KOOPERATIVA pojišťovna, 
a.s., Vienna Insurance Group s účinností 
od 26. ledna 2010 pro pojištění podnikatel-
ských rizik - TREND 7

- o zadání provedení celkové opravy vánoční 
výzdoby v Martinově firmě Josef Bojda – 
JOBO Ostrava-Třebovice

schválila
- termíny schůzí Rady a zasedání 

Zastupitelstva MOb Martinov na  
období leden–duben 2010

- 16. rozpočtové opatření MOb Martinov 
k 31. prosinci 2009 ve výši 0 % schválené-
ho upraveného rozpočtu MOb Martinov na 
rok 2009 – převody na výdajové straně

- 1. rozpočtové opatření MOb Martinov 
k 31. lednu 2010 ve výši 2,06 % 

schváleného rozpočtu MOb Martinov na 
rok 2010 – dotace a 2. rozpočtové opatření 
MOb Martinov k 31. březnu 2010 ve výši 
0 % schváleného upraveného rozpočtu 
MOb Martinov na rok 2010 – převody na 
výdajové straně

- splátkový kalendář příspěvků na jednotlivá 
čtvrtletí roku 2010 pro Mateřskou školu 
Ostrava-Martinov, příspěvkovou organi-
zaci, ve výši 1/4 celkové částky příspěvku 
schváleného v rozpočtu MOb Martinov na 
rok 2010 a kalendář jednotlivých splátek 
příspěvků vždy nejpozději do 15. dne 
prvního měsíce daného čtvrtletí na toto 
čtvrtletí 

souhlasila
- z hlediska působnosti městského obvo-

du příslušného k posouzení přípustnosti 
staveb, dle přílohy I Územního plánu města 
Ostravy, se stavbami dle požadavků jejich 
majitelů v zahrádkových osadách 

-  s ukončením smlouvy o pronájmu pozemku 
s Bohuslavem Křenkem z důvodu směny 
pozemků se SMO ke dni vkladu do KN

- s prodloužením doby pronájmu pozemku 
parc. č. 2861/6 s WEISS-plus na dobu 
dalších 5 let

- se zřízením úplatného věcného břemene 
k pozemku parc. č. 3249/1 za účelem 
výstavby vodovodní přípojky pro RD 

- se zřízením úplatného věcného břemene 
k pozemku parc. č. 4427/15 za účelem vý-
stavby elektropřípojky NN v rámci stavby 
„Víceúčelové sportovní hřiště Martinov“

- s uzavřením smlouvy o zřízení úplatné-
ho věcného břemene k pozemkům parc. 
č. 3144/2 a 4427/18 za účelem provozování 
přípojky NN ve prospěch ČEZ Distribuce, 
a.s.

- s uzavřením smlouvy o zřízení úplatné-
ho věcného břemene k pozemkům parc. 
č. 3058/1 a 3065 za účelem provozování 
vodovodních přípojek, přípojky splaškové 
kanalizace a přípojky NN v rámci stavby 
„Bytové domy, 18 b.j. Ostrava-Martinov“

- s předloženou projektovou dokumentací 
pro územní řízení na stavbu „Silnice II/469 
ulice 17. listopadu – okružní křižovatka“ 
(na Žižkově)

- s úpravou splatnosti nájemného v roce 
2010 ve smlouvách na pronájem nebyto-
vých prostor v objektu Na Svobodě 3139, 
Ostrava-Martinov (pivní bar MAXIM) na 
žádost nájemce 

- se zřízením sídla Sboru jednoty bratrské 
v Ostravě zastoupené správcem sboru 
Mgr. Tomášem Oliveriusem na adrese 
Martinovská 3154/23, 723 00 Ostrava- 
-Martinov s účinností od 1. února 2010 
v souladu s uzavřenou nájemní smlouvou 
č. 1/2009-NP

- s vybudováním a zřízením vyhrazeného 
stání mimo parkoviště ul. U Dílen na 

pozemku parc. č. 2423/1, kat. území Mar-
tinov ve Slezsku, s tím, že úhrada nákladů 
na vybudování a zřízení vyhrazeného stání 
a zpracování projektové dokumentace 
dopravního značení pro držitele průkazu 
ZTP půjde na vrub žadatele

- s provedením stavebních úprav ve 2. NP 
levé části budovy Martinovská 3154/23, 
Ostrava-Martinov ve vlastnictví SMO – 
MOb Martinov pronajatých Sboru jednoty 
bratrské v Ostravě 

- s uzavřením smlouvy o budoucí smlouvě 
o připojení odběrného místa k distribuční 
soustavě nízkého napětí pro stavbu „Více-
účelové sportovní hřiště Martinov“ s ČEZ 
Distribuce, a.s.

n e s o u h l a s i l a
- s vybudováním přístupové komunikace 

z ul. K Obecníku k pozemku parc. č. 2732 
ve vlastnictví Marka a Pavlíny Dzidových 
z důvodu nízké kapacity místní komunika-
ce ul. K Obecníku

v z a l a    n a    v ě d o m í
- zprávu o provedení průběžných veřejno-

správních finančních kontrol provedených 
podle zákona o státní kontrole u příspěv-
kové organizace zřízené SMO – městským 
obvodem Martinov, a to Mateřské školy 
Ostrava-Martinov v roce 2009

- provedení průběžných finančních kon-
trol a vyúčtování finančních příspěvků 
jako následnou veřejnosprávní kontrolu 
u příjemců veřejného finančního příspěvku 
podle zákona o finanční kontrole za rok 
2009, a to u Českého červeného kříže, 
Magdalény Stankušové, Sboru dobrovol-
ných hasičů, Klubu důchodců, Ing. Otakara 
Sekla a Tělocvičné jednoty SOKOL 

- protokol o dílčím přezkoumání hospo-
daření za období od 1. 1. do 30. 9. 2009 
provedeném auditorem Vladimírem Šryt-
rem, TOP AUDITING, spol. s r.o., kterým 
nebyly zjištěny žádné chyby či nedostatky 
v hospodaření MOb Martinov

- přehled plnění sledovaných usnesení Rady 
městského obvodu Martinov za období od 
24. listopadu 2008 do 31. prosince 2009 
a vyřadila je z dalšího sledování jako 
splněná

- výroční zprávu za rok 2009 o činnosti 
v oblasti poskytování informací podle zá-
kona o svobodném přístupu k informacím

d o p o r u č i l a
- zastupitelstvu MOb Martinov schválit 

15. rozpočtové opatření MOb Martinov 
k 31. 12. 2009 ve výši - 4,85 % schváleného 
upraveného rozpočtu MOb Martinov na 
rok 2009 – převod vázaných prostředků do 
rozpočtu na rok 2010

Šárka Lyčková 
tajemnice ÚMOb Martinov
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Zastupitelstvo městského obvodu Martinov mimo jiné projednalo...
V uplynulém období Zastupitelstvo 

městského obvodu Martinov projednalo 
celkem 18 programových bodů. Kom-
pletní zápisy jsou k dispozici na úřadě.

26.  ZASEDÁNÍ  ZASTUPITELSTVA 
MĚSTSKÉHO  OBVODU  MARTINOV
Přítomni:  14 členů obvodního zastupitel-
stva, Šárka Lyčková - tajemnice ÚMOb 
Martinov, Dagmar Lapešová, DiS. – fin. 
úsek ÚMOb Martinov
Nepřítomen: Josef Plaček
Ověřovatelé zápisu: Miroslav Bongár, 
Zdeněk Švrčula
Zapisovatelka: Šárka Lyčková – tajemnice 
ÚMOb Martinov

V úvodu přivítal starosta všechny členy 
zastupitelstva na 26. zasedání obvodního 
zastupitelstva. Poté podali ověřovatelé 
minulého zápisu pan Zdeněk Kudělka a pan 
Rostislav Musálek zprávu o ověření zápisu 
z minulého zasedání s uvedením, že byl 
shledán bez závad a obsahující všechny 
údaje. Ověřovateli dnešního zápisu byli 
ustanoveni pan Miroslav Bongár a pan 
Zdeněk Švrčula. Vše odsouhlaseno všemi 
hlasy pro. Starosta dále seznámil členy 
obvodního zastupitelstva s programem 
dnešního zasedání a vyzval je k podání pří-
padných návrhů na doplnění nebo změnu. 
Program v předložené podobě byl schválen 
všemi hlasy pro.
1) bod 7: Zastupitelstvo MOb Martinov 
dále vzalo na vědomí všemi hlasy pro 
vyúčtování finančních příspěvků jako ná-
slednou veřejnosprávní kontrolu u příjemců 
veřejného finančního příspěvku podle 
zákona č. 320/2001 Sb., o finanční kontrole 
ve znění pozdějších předpisů za rok 2009, 
a to u Českého červeného kříže Ostrava- 
-Martinov, Magdalény Stankušové, Ostra-
va-Martinov na úhradu nákladů vzniklých 
při realizaci zrušení věcného břemene na 
pozemku, který odkoupil MOb Martinov, 
Sboru dobrovolných hasičů Ostrava-Mar-
tinov, Klubu důchodců Ostrava-Martinov 
poskytnutých prostřednictvím Svazu 
důchodců České republiky o.s., městské 
organizace Ostrava-Poruba, Ing. Otakara 
Sekla, Ostrava-Zábřeh na úhradu nákladů 
vzniklých při realizaci nových www strá-
nek MOb Martinov a Tělocvičné jednoty 
SOKOL Ostrava-Martinov v souladu 
s návrhem na usnesení a podrobnou důvo-
dovou zprávou v písemném materiálu č. 7. 
Všechna vyúčtování byla doložena kopiemi 
příslušných dokladů, které byly kontrolní 
skupinou osobně zkontrolovány s originály 
dokladů založených v účetnictví jednotli-
vých společenských organizací, příp. fyzic-
kých osob. K tomuto materiálu však uvedl 
starosta, že ne ve všech případech byly 
vyúčtovány finanční dary jednotlivými 

příjemci za stejným účelem, na který byl 
finanční dar dle žádosti poskytnut. Zvláště 
pak upozornil na vysoké náklady TJ Sokol 
Martinov při sekání hřiště Na Svobodě. 
2) bod 8: Před schválením rozpočtu MOb 
Martinov na rok 2010 Zastupitelstvo 
MOb Martinov ještě schválilo zařazení 
finanční částky v celkové výši 150 tis. Kč 
do rozpočtu MOb Martinov na rok 2010 
k možnosti poskytnutí finančních příspěv-
ků místním společenským organizacím na 
činnost v roce 2010 (v tom finanční rezerva 
pro případné další žadatele) všemi hlasy 
pro v souladu s návrhem na usnesení a po-
drobnou důvodovou zprávou v písemném 
materiálu č. 8.
3) bod 9: Hlavním bodem dnešního progra-
mu bylo projednání a schválení rozpočtu 
MOb Martinov na rok 2010. Základním 
kritériem pro návrh rozpočtu MOb Marti-
nov na rok 2010 byly schválené zásady pro 
sestavování návrhu rozpočtu na rok 2010 
a v návaznosti na ně pak předpokládané 
příjmy, a to jak vlastní, tak přijaté dotace, 
které byly v navrhované výši schváleny 
Zastupitelstvem města Ostravy dne 16. pro-
since 2009 před schválením rozpočtu MOb 
Martinov Zastupitelstvem městského ob-
vodu Martinov. Ve výdajové části rozpočtu 
byly z výše uvedených příjmů pokryty 
předpokládané výdaje MOb Martinov ve 
skupinách 2–6. Další případné nerozpočto-
vané záležitosti bude možno dofinancovat 
z přebytku hospodaření za rok 2009 (FRR) 
po provedeném auditu, schválení výsledku 
hospodaření za rok 2009 Zastupitelstvem 
městského obvodu Martinov a schválení 
výsledku hospodaření za rok 2009 Zastu-
pitelstvem města Ostravy. Návrh rozpočtu 
na rok 2010 byl zpracován v souladu se zá-
sadami schválenými usnesením Zastupitel-
stva městského obvodu Martinov č. 200/24 
dne 26. října 2009 v návaznosti na výše 
uvedené ustanovení Statutu města Ostravy. 
Návrh rozpočtu na rok 2010 byl projednán 
finančním výborem Zastupitelstva MOb 
Martinov, Radou městského obvodu Mar-
tinov a tou také doporučen ke schválení 
usnesením č. 915/68 dne 7. prosince 2009. 
Starosta upozornil členy zastupitelstva, že 
v rámci tohoto rozpočtu je na rok 2010 po-
čítáno s částkou cca 180 tis. Kč na obnove-
ní vánoční výzdoby v Martinově, vzhledem 
k její zastaralosti a každoročním vysokým 
nákladům vynaloženým na její údržbu 
a vyzval je k podání případných návrhů 
na novou podobu této výzdoby. Současně 
uvedl, že záměr je vánoční výzdobu pře-
instalovat do LED diod. MUDr. Bošotová 
navrhla, aby byla nasvětlena kašna a ať 
není výzdoba barevná, ale pouze bílá. Další 
diskuse proběhla ohledně výzdoby ulice 
Na Svobodě, kde starosta navrhl současné 
komety již neumísťovat a ponechat vánoční 

výzdobu pouze v centru Martinova, tzn. asi 
od radnice po náves. P. Kudělka navrhl, aby 
byla vánoční výzdoba na ulici Na Svobodě 
ponechána alespoň v okolí pivního baru 
MAXIM, tj. u vjezdu na ulici, p. Švrčula 
naopak uvedl, že tuto ulici je zbytečné 
zdobit. Starosta poté diskusi ukončil s tím, 
že případné další návrhy je možno podávat 
ještě v průběhu 1. pololetí r. 2010. Po této 
diskusi Zastupitelstvo MOb Martinov bez 
dalších připomínek schválilo všemi hlasy 
pro v souladu s č. 9 odst. 9 písm. a) Statutu 
města Ostravy vyrovnaný rozpočet měst-
ského obvodu Martinov na rok 2010 ve výši 
ve výši 12 133 000 Kč na straně příjmů 
i výdajů v předloženém znění v souladu 
s návrhem na usnesení a podrobnou důvo-
dovou zprávou v písemném materiálu č. 9.
4) bod 12 V diskusi bylo projednáno:
a) Členům obvodního zastupitelstva byla 
předložena kritéria pro přijímání dětí do 
Mateřské školy Ostrava-Martinov, příspěv-
kové organizace, zpracovaná ředitelkou MŠ 
paní Marií Zátopkovou. Starosta požádal 
členy zastupitelstva o stanovisko k těmto 
kritériím a vzhledem k tomu, že k nim 
nebyly žádné připomínky, navrhl, aby byly 
vzaty na vědomí formou přijetí usnesení. 
Zastupitelstvo vzalo tato kritéria na vědomí 
všemi hlasy pro v souladu s tímto písem-
ným materiálem.
b) Dále starosta sdělil členům obvodního 
zastupitelstva, že statutární město Ostrava 
požádlo městské obvody o součinnost při 
zpracovávání návrhu nového Územního 
plánu města Ostravy.
c) Ing. Křížek se dotázal na povolení oh-
ňostroje u restaurace GARAGE dne 4. 12. 
2009. Tajemnice sdělila, že ohňostroj byl 
řádně ohlášen. 

Poté starosta poděkoval přítomným za 
účast, popřál všem krásné prožití vánoč-
ních svátků a vše nejlepší v novém roce 
a pozval je na následující 27. zasedání, kte-
ré se uskuteční dne 25. ledna 2010 a dnešní 
zasedání ukončil.

Zdroj: Zápis z 26. zasedání Zastupitel-
stva městského obvodu Martinov, konané-

ho dne 21. prosince 2009

27.  ZASEDÁNÍ  ZASTUPITELSTVA 
MĚSTSKÉHO  OBVODU MARTINOV
Přítomni: 13 členů obvodního zastupitelstva, 
Šárka Lyčková – tajemnice ÚMOb Mar-
tinov, Dagmar Lapešová, DiS. – fin. úsek 
ÚMOb Martinov
Omluveni: Miroslav Bongár, Ing. Jiří Křížek
Ověřovatelé zápisu: Ing. Radim Bochňák, 
CSc., Josef Plaček
Zapisovatelka: Šárka Lyčková – tajemnice 
ÚMOb Martinov

(Pokračování na straně 4)
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Zastupitelstvo městského obvodu Martinov mimo jiné projednalo...

Život v obci po válce před 90 lety

(Pokračování ze strany 3)

V úvodu přivítal starosta všechny členy 
zastupitelstva na 27. zasedání obvodního za-
stupitelstva a popřál všem vše nejlepší v no-
vém roce. Poté podal ověřovatel minulého 
zápisu pan Zdeněk Švrčula zprávu o ověření 
zápisu z minulého zasedání s uvedením, že 
byl shledán bez závad a obsahující všechny 
údaje. Druhý ověřovatel zápis také podepsal 
bez připomínek. Ověřovateli dnešního zápi-
su byli ustanoveni pan Ing. Radim Bochňák, 
CSc., a pan Josef Plaček. Vše odsouhlaseno 
všemi hlasy pro. Starosta dále seznámil 
členy obvodního zastupitelstva s programem 
dnešního zasedání a vyzval je k podání 
případných návrhů na doplnění nebo změnu. 
Program v předložené podobě byl schválen 
všemi hlasy pro.
5) bod 3 Zastupitelstvo MOb Martinov dále 
vzalo na vědomí všemi hlasy pro zprávu 
o provedení průběžných finančních kontrol 
u příjemců veřejného finančního příspěvku 
podle zákona č. 320/2001 Sb., o finanční 
kontrole ve znění pozdějších předpisů za rok 
2009, a to u Českého červeného kříže Ostra-
va-Martinov Protokolem č.j. 001/S/2009 ze 
dne 3. listopadu 2009, Klubu důchodců Os-
trava-Martinov Protokolem č.j. 002/S/2009 
ze dne 3. listopadu 2009, Magdalény Stan 
kušové, Ostrava-Martinov protokolem č.j. 
003/S/2009 ze dne 12. listopadu 2009, Ing. 
Otakara Sekla, Ostrava-Zábřeh protokolem 
č.j. 004/S/2009 ze dne 12. listopadu 2009, 
TJ SOKOL Ostrava-Martinov protokolem č.j. 
005/S/2009 ze dne 13. listopadu 2009 a Sbo-
ru dobrovolných hasičů Ostrava-Martinov 
protokolem č.j. 006/S/2009 ze dne 8. pro-
since 2009, která byla již projednána Radou 
městského obvodu Martinov usnesením č. 
932/69 dne 21. prosince 2009 v souladu s ná-
vrhem na usnesení a podrobnou důvodovou 
zprávou v písemném materiálu č. 3.
6) bod 4 Zastupitelstvu MOb Martinov byla 
předložena žádost SDH Martinov o finanční 
příspěvek na rok 2010. Návrh na schválení 
finančního příspěvku SDH Martinov na rok 
2010 vychází z jejich žádosti, provedené 
průběžné a následné finanční kontroly a na 
schválený plán obvodního zastupitelstva „Fi-

nanční příspěvky organizacím na rok 2010“. 
Návrh finančního příspěvku SDH Martinov 
byl projednán a doporučen ke schválení 
usnesením Rady městského obvodu Mar-
tinov č. 943/70 dne 11. ledna 2010 v před-
ložené výši. Zastupitelstvo MOb Martinov 
rozhodlo všemi hlasy pro v souladu s usne-
sením Zastupitelstva městského obvodu 
Martinov č. 213/26 ze dne 21. prosince 2009 
a se schváleným rozpočtem MOb Marti-
nov na rok 2010, které představují formu 
předběžné veřejnosprávní kontroly podle 
zákona č. 320/2001 Sb., o finanční kontrole 
ve znění pozdějších předpisů o poskytnutí 
peněžitého daru Sboru dobrovolných hasičů, 
Martinovská 3160, 723 00 Ostrava-Marti-
nov na činnost v roce 2010 ve výši 50 000 
Kč a zmocnilo starostu městského obvodu 
Martinov k podpisu darovací smlouvy s SDH 
Ostrava-Martinov v souladu s návrhem na 
usnesení a podrobnou důvodovou zprávou 
v písemném materiálu č. 4.
7) bod 5 V posledním bodu programu 
členové obvodního zastupitelstva vzali 
všemi hlasy pro na vědomí přehled plnění 
sledovaných usnesení Zastupitelstva měst-
ského obvodu Martinov z 18.–26. zasedání 
Zastupitelstva městského obvodu Martinov 
za období od prosince 2008 do prosince 
2009 a vyřadili tato sledovaná usnesení 
Zastupitelstva městského obvodu Martinov 
z dalšího sledování jako splněná v souladu 
s návrhem na usnesení a podrobnou důvo-
dovou zprávou v písemném materiálu č. 5.
8) bod 6 V diskusi bylo projednáno:
a) Starosta se dotázal, zda mají členové 
obvodního zastupitelstva nějaké návrhy ke 
změně Územního plánu, jak byli vyzváni 
na minulém zasedání – bez návrhů. Dále 
starosta seznámil se stávající úpravou 
Územního plánu, resp. Regulačního plánu 
Martinova s tím, že z MOb Martinov byl 
vznesen požadavek na úpravu ÚP v loka-
litách za hasičskou zbrojnicí (pozemky ve 
spoluvlastnictví MOb Martinov a bratrů 
Závodských), a to z nového funkčního vy-
užití plochy „Bydlení individuální“ zpět na 
„Sportoviště a volnočasové aktivity“, dále 
mezi radnicí a RD pí Poláškové z funkčního 
využití „Bydlení individuální“ na „Občan-

skou vybavenost“ v souladu s Regulačním 
plánem. Další změny mají spočívat ve 
změně zeleného pásu mezi zahradami ul. 
Na Svobodě a ul. Průběžnou z funkčního 
využití plochy „Drobná ochranná zeleň“ na 
„Zahrady“ a posunutí hranice pod Uby-
tovnou Martinov funkčního využití plochy 
„Bydlení individuální“ a „Lesy“ v rozsahu 
stávajícího stavu. Členové zastupitelstva 
tyto návrhy na úpravu ÚP odsouhlasili 
všemi hlasy pro.
b) Dále starosta sdělil členům obvodního 
zastupitelstva, že požádal fu JOBO o úpra-
vu vánoční výzdoby, jak bylo dohodnuto na 
předposledním zasedání, avšak byl upo-
zorněn, že výměna stávajících barevných 
žárovek na stromech před radnicí za malé 
žárovičky již nebude tak efektní jako dosud 
a dále, že nelze více osvítit kašnu z důvodu 
stávající přípojky elektřiny. Bylo dohodnu-
to, že stávající barevné žárovky na stromech 
před radnicí budou zatím ponechány ve 
stejné podobě, dokud budou k dispozici (již 
se nevyrábí).
c) Starosta také poděkoval zaměstnancům 
údržby veřejných prostranství za prová-
děnou zimní údržbu v těchto extrémních 
podmínkách (mnoho sněhu a velké mrazy). 
Také upozornil na některé neukázněné 
občany Na Svobodě, kteří parkují auta na 
ulici tak, že zmenožňují její údržbu, resp. 
odhrnování sněhu.
d) MUDr. Bošotová požádala o přemístění 
kontejneru OZO na ul. Borovicová, kde je 
při jeho současném umístění velmi špatný 
výjezd na ul. Martinovskou. Starosta přislí-
bil nápravu.
e) P. Kudělka požádal o zajištění další po-
pelnice u hasičské zbrojnice. Starosta sdělil, 
že větší objem odpadu je řešen s p. Krausem 
prostřednictvím zaměstnanců údržby veř. 
prostranství.

Poté starosta poděkoval přítomným za 
účast a pozval je na následující 28. zasedá-
ní, které se uskuteční dne 8. března 2010 
a dnešní zasedání ukončil.

Zdroj: Zápis z 27. zasedání 
Zastupitelstva městského obvodu Martinov, 

konaného dne 25. ledna 2010

Vesnice před devadesáti lety se vyrovná-
vala s těžkostmi po první světové válce. Pro 
veřejné zásobování bylo dodáváno nedosta-
tečné množství základních potravin.

V té době žilo v Martinově 158 samo-
statných domácností (v současné době 
trojnásobek).

Podle počtu obytných místností a míst-
ností provozních domácnosti dostávaly 
od obecního úřadu příděl 0,25 až 1,25 kg 

petroleje a svíčku na jeden měsíc v zimě. Pro 
všechny domácnosti obec získala na zimní 
měsíce 180 metráků uhlí a dvěstě kubíků 
palivového dřeva.

Na chlebenky bylo pro domácnost na 
týden vydáváno 2 kg mouky, 0,75 kg krupi-
ce a krup nebo 15 housek na jednu osobu. 
Na cukřenku bylo možno na osobu na týden 
získat 1,25 kg cukru.

Pondělí, středa a pátek byly bezmasé 

dny, v nichž kromě zvěřiny a drůbeže 
nesmělo být používáno maso. V květnu 
1920 byla středa jako bezmasý den zrušena. 
Týdenní příděl masa na jednu osobu byl 
0,25 kg. Dodržování zásobovacích předpisů 
bylo přísně střeženo četnictvem. 

Za nedovolené zabití telete z vlastního 
chovu pro vlastní potřebu se trestalo tučnou 
pokutou.

Mgr. Jan Kubica
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Plánované akce SDH Martinov

Tříkrálová sbírka 2010 Osvobození Martinova – 
vzpomínka na sovětského 
vojáka

Vážení občané,
stalo se již tradicí, že počátkem ledna vy-

cházejí do ulic koledníci, aby přinášeli lidem 
radost a koledovali pro ty nejpotřebnější. Pro 
sociální aktivity Charity Ostrava a Charity 
sv. Alexandra bylo koledníky v ostravském 
regionu v Tříkrálové sbírce 2010 vybráno 
1 214 344 Kč, z toho ve Vašem obvodu bylo 
vykoledováno 14 091 Kč. Díky tomu budeme 
moci i v letošním roce pomoci těm nejpo-
třebnějším. Charita Ostrava a Charita sv. 
Alexandra děkuje všem, kteří se organizačně 
nebo finančním darem podíleli na realizaci 
Tříkrálové sbírky 2010. 

Prostředky letošní sbírky jsou určeny na 
rekonstrukci Azylového domu sv. Františka, 
na rekonstrukci Charitního domu pokojného 
stáří sv. Václava (výměna oken), na provoz 
Hospice sv. Lukáše a Mobilní hospicové 
jednotky, na přímou pomoc charitním 
střediskům (Charitní dům Salvator Krnov, 
Charitní dům sv. Františka, Charitní stře-
disko poradenských a sociálních služeb) na 
rekonstrukci denního centra pro osoby bez 
přístřeší, na rozvoj chráněných dílen Charity 
sv. Alexandra a humanitární aktivity Charity 
sv. Alexandra. Část sbírky směřuje na hu-
manitární pomoc do zahraničí, konkrétně na 

pomoc obyvatelům Haiti a na rozvoj chari-
tativních aktivit realizovaných Charitou ČR 
a Diecézní charitou ostravsko-opavskou.

Výsledek Tříkrálové sbírky 2010 je proje-
vem lidskosti a zájmu o pomoc těm, kteří to 
nejvíce potřebují, je projevem humanitárnos-
ti a soucítění s těmi, kteří se ocitají v ne-
lehkých situacích. Na úspěšném výsledku 
letošní sbírky mají zásluhu všichni, kteří se 
na jejím důstojném průběhu podíleli.

Upřímně si vážíme Vaší podpory.

Martin Pražák 
ředitel Charity Ostrava 

Při této příležitosti bych i já rád podě-
koval všem občanům, kteří i malou měrou 
přispěli do Tříkrálové sbírky 2010. Mé díky 
také směřuje koledníkům a dozoru, kteří se 
podíleli na organizaci této sbírky v našem 
městském obvodě. Jsou to Oldřich Málek, 
Miroslav Kudělka, Lukáš Kudělka, Lukáš 
Kořínek, Jana Kizová, Kateřina Navrátilová, 
Jiří Navrátil, Dominik Jursa, Bořivoj Hrubý 
a Marie Vajtrová. 

Karel Civín
starosta

20. 3. 2010 – Valná hromada SDH okresu Ostrava

27. 4. 2010 – účast na pietním aktu ,,Osvobození Martinova“

30. 4. 2010 – stavění máje s TJ Sokol Martinov

30. 4.–2. 5. 2010 – 16. ročník Babetoraidu

29. 5. 2010 – hasičská soutěž v PÚ v kategorii veteránů + Dětský den

26. 6. 2010 – hasičská soutěž v PÚ ,,O putovní pohár starosty Martinova“

14. 8. 2010 – noční hasičská soutěž v PÚ

V tomto roce to bude již 65 let, kdy došlo 
k osvobození naší obce od německé armá-
dy. Ve dne 28. 4 proběhne vzpomínka na 
tuto událost a občané Martinova uctí padlé 
během tohoto konfliktu. Během osvobození 
padlo na 30 sovětských vojáků a 2 obyvatelé 
Martinova. Jedním z padlých sovětských 
vojáků byl i starší seržant MICHAIL 
ALEXANDROVIČ TAŠKIN. Tento voják 
nastoupil do armády v roce 1940 a po napa-
dení sovětského svazu bojoval na karelské 
a později na murmanské frontě. Na konci 
roku 1944 byla vojenská jednotka, v níž 
M. A. TAŠKIN sloužil, 31 horská střelecká 
brigáda začleněna do 4. ukrajinského frontu, 
která útočila ve směru Wodzislaw-Opava, 
směr Moravská Ostrava a dále pak na Olo-
mouc. V pátek, dne 27. 4. 1945, začali boje 
o Martinov a během osvobozování padl i náš 
voják po zásahu střepinou dělostřeleckého 
granátu. Nikdo se již asi nedozví, kde se to 
přesně stalo, jestli dobojoval na horním konci 
vesnice poblíž tehdejšího KUNCOVA pole, 
nebo na dolním, protože i zde při osvobozo-
vacích bojích bojovali sovětští vojáci o každý 
dům. Z dalších možností je, že zemřel před 
hostincem VIKTORA ZÁVODSKÉHO, 
kde právě odpočívali sovětští vojáci a byli 
zasažení dělostřeleckou palbou z německých 
děl, která byla umístěna na hošťálkovickém 
kopci. To bylo již v pondělí 30. dubna, tedy 
jen několik dní po osvobození Martinova. 

Na zahradě rodiny ADOLFA MUSÁL-
KA, hned vedle zvonice, bylo pohřbeno 
15 sovětských vojáků. Mezi nimi byl 
pochován M. A. TAŠKIN, vyznamenaný 
Zlatou hvězdou hrdiny Sovětského svazu 
im memoriam. V roce 1946 byla provedena 
exhumace a jejich pozůstatky byly převezeny 
na ústřední hřbitov města Hlučína.

Poděkování paní ANNĚ MUSÁLKOVÉ, 
za poskytnutí článku Hrdina bojů o Ostravu. 

Ing. Jiří Křížek
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Výstavba potravinářských závodů Martinov

Martinov v datech a obrazech

Vážení občané,
přinášíme Vám v našem zpravodaji fotografie z výstavby 

potravinářských závodů Martinov. Konkrétně se jedná o fotografie 
z vybudování mrazíren masokombinátu pořízené panem Josefem 
Janíkem.

První fotografie je pořízená v lednu roku 1961. Tato fotografie 
zachycuje úpravy povrchu v mrazírenské kostce za použití těžké 
techniky.

Druhá fotografie je z dubna roku 1961. Na této fotografii je 
zachycena výstavba zdiva mrazírenské kostky. V pozadí této foto-
grafie je zachycen plot opatřený ostnatými dráty. Toto opatření bylo 
nutné z důvodu práce vězňů na této stavbě.

Třetí fotografie taktéž zachycuje výstavbu mrazíren v roce 1961. 
Na pozadí této fotografie je možné spatřit výstavbu tří dodnes 
stojících bytových domů na ulici Martinovská, které po dokončení 
výstavby sloužily jako byty zaměstnanců potravinářského závodu. 

Čtvrtá a zároveň poslední fotografie je pořízená v květnu 1963. 
Zachycuje mrazírny těsně před dokončením a pár měsíců před je-
jich spuštěním do provozu. Masokombinát Martinov zahájil provoz 
dne 17. října 1963, kdy jako první byly do provozu uvedeny právě 
mrazírny. Toho dne byl také uložen první vagón masa.

Závěrem bych chtěl poděkovat panu Josefu Janíkovi 
za zapůjčené fotografie.

Ing. Čestmír Křížek 

(Pokračování ze strany 1)
Firma Repronis s.r.o., u které se náš 

zpravodaj tiskne, nám nabídla bezplatnou 
pomoc při zavádění nového vzhledu. Je to-
tiž nutné dodržet několik pravidel vydaných 
městem Ostrava.
Pravidla pro grafické zpracování 
zpravodaje:
-  v hlavičce zůstává zachován název kon-

krétního periodika
-  v záhlaví se vždy objevuje logo obvodu, 

které musí být vždy v dostatečně čitelné 
podobě

-  v celém zpravodaji se používají dva 
druhy písma dle vizuálního stylu města 
Ostravy (písmo Gotham a písmo Times 
New Roman)

-  zpravodaje využívají základní a doplňko-
vé barvy vizuálního stylu města

-  zarovnání sloupců se orientuje do leva
-  nadpisy a popisky fotek jsou vysázeny 

z bezpatkového písma (Gotham)
-  texty se sází patkovým písmem (Times 

New Roman)
Pro lepší představu a porovnání nové vi-

zualizace Vám k tomuto článku přikládám 

ilustrační úpravu zpravodaje městského 
obvodu Moravská Ostrava a Přívoz, kde již 
začal v novém vzhledu zpravodaj vycházet. 
V podobném provedení budete tedy nyní 
nacházet občasník MARTIN ve Vašich 
poštovních schránkách. 

Pevně doufám, že se Vám bude i přes 
tyto nevyhnutelné změny náš občasník 
MARTIN líbit i nadále a tato nová vizu-
alizace Vám nenaruší přínos informací 
o našem městském obvodě ve Vašich 
domácnostech. 

Ing. Čestmír Křížek, šéfredaktor 

Zpravodaj MARTIN – nový vizuální styl
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Jsme součástí zkušebního sčítání 
lidu, domů a bytů 

Jak táta ukradl zvon

Z historie Martinova  
před ...

Naše městská část Ostrava-Martinov 
byla zařazena do vzorku 0,5 % ze všech 
obyvatel, domů a bytů v ČR, kterých se týká 
tzv. zkušební sčítání organizované Českým 
statistickým úřadem (ČSÚ). Cílem zkušeb-
ního sčítání je ověřit správnost všech etap 
průběhu sčítání a vyhodnotit zkušenosti, 
zejména ověřit srozumitelnost vyplňovaných 
formulářů před celorepublikovým sčítáním 
lidu, domů a bytů, které ČSÚ připravuje 
na březen 2011. „Zkušební sčítání si klade 
za cíl ověřit nové postupy, mezi které patří 
například možnost vyplnit sčítací formuláře 
elektronicky, a také odhalit případné nejas-
nosti týkající se vyplňovaných formulářů 
z pohledu občanů. „Rád bych Vás, kteří jste 
byli do projektu zkušebního sčítání vybráni, 
požádal o spolupráci a pomoc. Předem děku-
ji za čas, který vyplnění formulářů věnujete, 
protože každý správně vyplněný dokument 
přispěje k úspěšné přípravě celostátního 
sčítání v roce 2011,“ říká ke zkušebnímu 
sčítání, které je dobrovolné, Ing. Stanislav 
Drápal, místopředseda ČSÚ. 

Zkušební sčítání začne 6. dubna 2010. 
Od tohoto dne, až do 16. dubna 2010, budou 
sčítací komisaři jmenovaní ČSÚ, ve většině 
případů Vaši poštovní doručovatelé, osobně 
doručovat sčítací formuláře. Domácnosti ve 
vybraných lokalitách naší obce/našeho měs-
ta, které budou součástí zkušebního sčítání, 
budou s dostatečným předstihem o této akci 
informovány. Sčítací komisaři se budou 
prokazovat služebním průkazem a k vypl-
nění formulářů Vám předají veškeré potřeb-

né informace a zodpoví případné otázky. 
Sčítací formuláře je možné vyplnit také 
elektronicky. Přístup k elektronické verzi 
formulářů a veškeré nezbytné informace 
včetně postupu, jak je vyplnit, naleznete na 
internetové stránce www.scitani.cz. 

Vyplněné sčítací formuláře je mož-
né odevzdat počínaje 17. dubnem 2010 
několika způsoby: navrácením sčítacímu 
komisaři při jeho druhé návštěvě, bezplat-
ným odesláním poštou na P.O. Box ČSÚ 
v obálce s předtištěnou adresou, osobním 
předáním na poště uvedené v letáčku nebo 
odesláním v elektronické podobě. Veškeré 
údaje zjištěné při sčítání mohou být využity 
výhradně ke statistickým účelům a podléha-
jí velmi přísné ochraně dle zákona o sčítání 
lidu, domů a bytů a podle zákona o ochraně 
osobních údajů. Sčítací komisaři, stejně 
jako všechny osoby podílející se na zpraco-
vání údajů, jsou vázáni přísnou mlčenlivos-
tí, která je časově neomezená. 

Budete-li mít jakékoli dotazy, obraťte 
se prosím na kontaktní místa uvedená 
v letáčku, který Vám sčítací komisař doručí 
do poštovní schránky, na oddělení Sčítání 
lidu, domů a bytů Ostrava na telefonním 
čísle 595 131 256 nebo navštivte oficiální 
internetové stránky Sčítání lidu, domů 
a bytů 2011 – www.scitani.cz. 

Jana Hampejzová

Byl takový teplý večer pozdního léta 
v druhé polovině první světové války, kdy 
pár mladých mužů, mezi nimi táta a několik 
chlapců, polehávalo u rampy na Pastvisku 
a čekalo se až se koně napasou a mohou být 
odvedeni zpátky do dědiny. Bavili se o si-
tuacích na frontách, zejména však o nedo-
statku všeho. Nejen potravin, ale i materiálu 
pro vojenské účely. Tu jeden z nich podo-
tknul, že ze sousedních dědin začali vojáci 
odvážet z kostelů, zvonic a kaplí zvony 
k přetavení na děla a že lze očekávat, že 
odvezou i ten z naší martinovské zvonice.

Můj táta, který měl zmrzačený palec 
a nemohl být odvedený na vojnu, pracoval 
tehdy ve svinovské manesmance a ten den 
měl noční směnu. Po půlnoci se z fabriky 
vytratil, nasedl na kolo a odjel do Martino-
va, kde kolo nechal u chalupy. Neviděn opa-
trně zašel na rynek, počkal, až přejde na své 
pochůzce ponocný, a po stromě vyšplhal na 
střední část zvonice a pak až ke zvonu. Tu 
pomocí nože uvolnil jeho uchycení, sundal 

vestu a omotal ji okolo zvonového srdce, 
aby nemohl zazvonit, provazem od zvonu 
jej uvázal na záda a stejnou cestou sešplhal 
na zem. Zanesl zvon do chalupy a na kole 
odjel zpět do Svinova do železáren. Kolo 
zůstalo u plotu jako obvykle. 

Když se ráno vrátil do dědiny, už mu 
lidé sdělovali, že zvoník nemohl ráno 
zazvonit, že v noci někdo ukradl zvon. 
Upřímně se divil a příští noc uvázal zvon na 
provaz a spustil do studny. Tam byl až do té 
doby, než začali vojáci kromě domů a stodol 
prohledávat i studny, kde rolníci schovávali 
pytle rži a žita, aby nebyly zrekvírovány. 
Tehdy táta v přední části maštale odstranil 
dřevěné špalíky, vykopal na tom místě díru, 
do ní zvon uložil a pak vše zarovnal. Až 
do konce války zůstal pod kopyty předních 
nohou koně.

Až po válce, v první Československé 
republice, byl zvon ,,nalezen“ a zavěšen 
na své místo ve staré zvonici, jejíž podobu 
vidíte na vedlejší fotografii.

Dle vzpomínek svého otce sepsal
Ing. Jiří Poštulka

- 100 lety – 1910 – žilo v Martinově 740 
obyvatel a na návsi byla vybudována vodní 
nádrž s hloubkou 8 metrů. Voda dosahovala 
5 metrů.
- 95 lety – 1915 – byly zavedeny potra-
vinové lístky, tzv. chlebenky s přídělem 
240 gramů na osobu a den.
- 90 lety – 1920 – začala rekonstrukce 
okresní silnice přes Martinov (dnešní Mar-
tinovská), která byla ukončena v roce 1923.
- 85 lety – 1925 – v tomto roce byl elektric-
ký proud zaveden do 12 rodinných domů 
v Martinově. Zavedení proudu prováděla 
firma Schmatloch z Hlučína.
- na podzim byl přídělovým komisařem 
státního pozemkového fondu proveden 
výběr 58 zájemců o pozemek při parcelaci 
velkostatku Marie Scholzové. 
- 80 lety – 1930 – Masarykova liga ze Tře-
bovic uspořádala v Martinově Na Svobodě 
na polích letecký den za účasti okolo pěti 
tisíc diváků ze širokého okolí.
- 75 lety – 1935 – na slavnostní schůzi 
7. března obecního zastupitelstva k 85. na-
rozeninám prezidenta T. G. Masaryka bylo 
za velké účasti občanů uděleno čestné 
občanství Martinova. 
- v září bylo v Martinově ve 140 domovních 
číslech registrováno 68 radiopřijímačů.
- 70 lety – 1940 – byla mimořádně krutá 
zima s teplotami mínus 20 °C až 30 °C, což 
mělo zničující dopad na ovocné stromy. 
Setba začala opožděně, tím se také v tomto 
roce zpozdily žně.

Mgr. Jan Kubica      
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SDH v I. čtvrtletí roku 2010
Plnění úkolů roku 2009 jsme zhodnotili 

na valné hromadě, která se konala 5. pro-
since 2009, kde bylo zhodnoceno plnění na 
všech úsecích činnosti SDH, zároveň byly 
předána vyznamenání členům našeho sboru 
za dlouholetou práci pro sbor.

Na prosincové výborové schůzi byl 
hlavní bod programu příprava plesů v lednu 
a únoru, organizačnímu zajištění Tříkrálové 
sbírky, účasti na valných hromadách v Ples-
né, Pustkovci a na valné hromadě okrsku 
a organizační záležitosti.

Dne 22. prosince 2009 se deset krojova-
ných hasičů zúčastnilo posledního rozloučení 
s dlouholetým funkcionářem a členem SDH 
v Pustkovci bratrem Zdeňkem Tichým.

Zajištění Tříkrálové sbírky 2010, která 
se konala v ulici Na Svobodě 6. ledna 2010, 
za účasti skupiny Bořivoje hrubého, Marie 
Vajtrové, Kateřiny Navrátilové, Jiřího Na-
vrátila a Dominika Jursy. V Martinově vsi se 
sbírka konala 9. ledna 2010 za účasti skupiny 
Oldřicha Málka, Miroslava Kudělky, Lukáše 
Kořínka a Jany Kizové.

Dne 22. ledna se konal tradiční hasičský 
ples, na kterém byla poměrně menší účast, 
zato návštěvníci měli větší prostor k tančení. 
Zajištěno bylo dobré občerstvení i zábava. 
Jako kulturní vložku jsme měli zajištěnou 
skupinu pod názvem ,,Novobělské babičky“, 
které vedla paní Růžena Mertová. K tanci 
a poslechu hrála osvědčená hudba ,,HA-
LOGENY“. Ples měl velmi dobrý průběh. 
Druhý den, jako tradičně, se konal dětský 
maškarní ples. Účast byla velká, sál byl 
plný. Děti se při dobré organizaci her, které 
zajišťovaly po celé odpoledne p. Monika 
Motyčková, Monika Kolářová a Lenka Bě-
hunčíková, velmi dobře bavily za doprovodu 

DJ Malyšky. Ples byl dobře hodnocen nejen 
dětmi, ale i rodiči, kteří přišli s dětmi. 

Dne 12. února 2010 se opět konal hasič-
ský ples, který byl už předem vyprodán. 
Opět hrála k tanci i zábavě hudba ,,HALO-
GENY“, která je velice dobře hodnocena. 
Opět byla dobře připravena bohatá tombo-
la, občerstvení a o dobrou náladu nebyla 
nouze. Kulturní vložku nám tentokrát 
předvedly mažoretky z Horní Lhoty pod 
vedením p.  Hanky Havelkové, které měly 
velký úspěch a byly odměňovány spontán-
ním potleskem. Druhého dne se opět konal 
dětský maškarní ples, který byl opět velmi 
navštíven. O zábavu se dětem staraly naše 
členky Monika Motyčková, Monika Kolá-
řová a Lenka Běhunčíková a DJ Malyška. 
Děti i rodiče odcházeli domů velice spoko-
jeni a vyjadřovali poděkování. 

Velké poděkování patří všem členům 
SDH, kteří se podíleli na organizaci a přípra-
vě plesů, členům Klubu důchodců, přízniv-
cům a sponzorům (Autodoprava p. Křenek, 
fa HRUŠKA s.r.o. a Požární ochrana Ing. 
Knězek). 

Výbor nezapomíná i na své členy, kteří 
oslavují kulaté a půlkulaté narozeniny. 
V prvním pololetí to jsou: Jaroslav Kunc st., 
František Kraus, Danuše Krausová, Otakar 
Závodský, Vlasta Závodská, Mojmír Kuzník, 
a Jaromír Musálek. Všichni jsou odměněni 
malou pozorností sboru. 

Výbor SDH se dále zabýval návrhy na 
ocenění za dlouholetou aktivní činnost za rok 
2010, údržbou techniky, přípravou soutěží 
žáků, mužů a veteránů, dále přípravou valné 
hromady a hodnocením proběhlých akcí. 

za výbor SDH Zdeněk Kudělka 

Nouzové tlačítko může seniorům zachránit život
Díky novému pro-

jektu městské policie se 
mohou senioři i zdravotně 
hendikepování lidé cítit 
bezpečněji. Strážníci jim 
na požádání instalují do 
bytu zařízení s tlačítkem, 
kterým si v případě nouze 
přivolají pomoc.

Zařízení se skládá ze 
spínače namontovaného 
v bytě přímo u vchodo-
vých dveří, kterým mohou 
lidé přivolat strážníky, 
pokud se jim cizí člověk 
snaží vniknout do bytu. 
V případě nevolnosti 
mají k dispozici přenosné 
tlačítko, které nosí na krku 
nebo na ruce jako hodinky. Součástí zaří-
zení je SIM karta, za kterou zájemci zaplatí 

jednorázově dvě stě korun, za dobití kreditu 
pak uhradí dvě stě korun ročně. Instalaci 

v bytech provádějí vyškolení 
strážníci bezplatně. Občany, 
kteří si nechají zařízení na-
instalovat, budou pravidelně 
navštěvovat místní okrskáři, 
kteří ověří funkčnost zaří-
zení a spokojenost klientů. 
Strážníci budou také dohlížet 
na to, aby došlo k včasnému 
dobití SIM karty ve lhůtě 
požadované operátorem.

Zájemci o montáž zaříze-
ní mohou kontaktovat soci-
ální pracovníci úřadu podle 
místa bydliště a ta jednotlivé 
požadavky předá Městské 
policii Ostrava. S dotazy se 
mohou lidé obracet na Měst-
skou policii Ostrava nebo 

využít elektronické pošty na adrese  
info@mpostrava.cz.
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Velikonoce – svátky jara
Přiblížily se svátky jara – Velikonoce, 

začala pro nás pečící a uklízecí hysterie, 
pojďme se na malou chvíli zastavit a zjistit, 
co jsou vlastně svátky jara.

Velikonoce jsou většinou spojovány 
s jarem, což je správné, neboť opravdu ča-
sově spadají do tohoto bezesporu krásného 
ročního období (Boží hod velikonoční je 
vždy první neděli po prvním jarním úplň-
ku). Stejně tak jako spojujeme Velikonoce 
s jarem, spojujeme jaro s životem. 

Na jaře se probouzí příroda a s ní 
veškerý život po dlouhém zimním spánku 
a dává nám to najevo svými pestrými bar-
vami, všudepřítomnou smysluplnou vůní, 
slunečnými paprsky prohřátým vzduchem 
a krásným zpěvem ptactva. Snad proto 
v tento krásný čas naši předkové slavili 
svátky plodnosti a po velmi dlouhou dobu 
považovali jaro jako začátek roku nejen 
zemědělského, ale i kalendářního. 

Symboly Velikonoc

Beránek
Pod pojmem velikonoční beránek si 

každý z nás okamžitě představí sladkou 
moučníkovou pochoutku, pečenou ve formě 
tvaru beránka. Jako symbol byl a je znám 
nejen v křesťanství, kde byl symbolem 
Božího beránka, Ježíše Krista. Kupříkladu 
židovský Bůh byl chápán jako pastýř stara-
jící se o své stádo oveček.

Velikonoční beránek je jako obřadní po-
krm znám od středověku dodnes. Nikde se 
bohužel nedochovalo, zda se jednalo o po-
krm z masa či pečiva. Ale jelikož se masitý 
pokrm mohl jíst až po svěcení pokrmů, 
které připadalo na Boží hod velikonoční 
(Velikonoční neděle) a pak také z důvodu, 
že beránka jako masitý pokrm si nemohl 
dovolit každý, se dá předpokládat, že naši 
předkové připravovali beránka pečeného 
z těsta jak slaného, tak i sladkého. Tomu 
odpovídá jeden starý recept, který jako 
suroviny mimo jiné uvádí rýži, rýžovou 
mouku, mandle a mandlový olej.

 
Vajíčko
Vejce bylo od 

pradávna sym-
bolem plodnosti, 
úrody, života, 
narození, návratu 
jara, slunce a díky 
skořápce i symbo-
lem bezpečí.

Jeho přirovnávání k hrobu, který skrývá 
život, bylo symbolickým spojením se 
zmrtvýchvstáním Ježíše a s křesťanskými 
Velikonocemi. K masivnímu pojídání vajec 
zrovna v této velikonoční době přispěl zřej-
mě konec půstu, při kterém byla konzumace 
vajíček všeobecně zakázána. Ve spojitosti 
s lidovou tradicí vznikl zvyk zdobení vají-
ček a jejich darování, doprovázený množ-
stvím pověr. 

Pentle, mašle
Pokud děvče při pondělní koledě navá-

zalo na pomlázku barevnou mašli, mohlo se 
v ní skrývat tajné poselství:

Červenou barvou naznačovala, že má 
hocha ráda. Modrou barvou mu dávala 
naději. Chlapec obdarovaný zelenou stuhou 
byl oblíbený. Naproti tomu ten, kdo obdržel 
stuhu žluté barvy, byl neoblíbený a dívka 
mu dávala najevo svůj nezájem.

Pomlázka 
V různých moravských a českých 

nařečích také mrskačka, mrskut, šlehačka, 
švihačka, hodovačka, houdovačka, karabáč, 
sekačka, dynovačka, pamihod, korbáč, 
karabina, čugár, tatar, žíla a další je jedním 
ze symbolů Velikonoc. Je to nástroj, kterým 
chlapci na Velikonoční pondělí symbolicky 
šlehají děvčata. Je to spletený svazek měk-
kých vrbových proutků, který je na tenčím 
konci ozdoben barevnými pentlemi. Slovo 
pomlázka vzniklo pravděpodobně od slova 
pomladit a šlehání dívek symbolizuje pře-
dání svěžesti, pružnosti a zdraví mladého 
jarního prutu.

Pomlázkou je nazýván i dárek za vyšle-
hání, zpravidla to bývají malovaná veliko-
noční vejce.

 Zdroj: http://www.ceske-tradice.cz/
Ing. Jana Míková, Ph.D.

Vážení spoluobčané,
přiblížily se svátky jara – svátky veliko-

noční. My Vám touto cestou přinášíme tip 
na jarní výlet. 

Velikonoce na hradě
Kde: Slezskoostravský hrad 
Kdy: 27.–28. 3. 2010 
Co: Tradiční dvoudenní lidový jarmark 
s programem a ukázkami řemesel. Co na 
hradě uvidíte:
-   zdobení vajíček, pletení pomlázek, 
-   ukázky řemesel, lidové stánky a veliko-

noční tradice
-   národopisné soubory – lidové tance 

a zpěvy
-   soutěž o velikonoční vajíčko pro malé 

i velké návštěvníky
-   pravá hradní zabíjačka: jelita, jitrnice, 

klobásy, uzené
-   historická a lidová hudba – velikonoční 

koncert

Vstupné na Velikonoční jarmark:
Dospělí: 70,-Kč
Děti, ZTP, studenti, důchodci: 40,-Kč
Rodinné vstupné: 170,-Kč

Velikonoce v Miniuni (svět miniatur), 
aneb hledáte zajíce?
Kde: Slezskoostravský hrad 
Kdy: 3.–4. 4. 2010 
Co: Přijďte se pobavit s dětmi do Miniuni!

Již každoročně si děti mohou u nás najít 
svou pomlázku. V areálu budou schovány 
kartičky s obrázkem zajíce. Kdo obrázek 
najde, dostává sladkou odměnu. Každé dítě 
hledá jen jednu kartičku. Také si můžete 
namalovat velikonoční vajíčko pod dohle-
dem zkušených výtvarnic a budou k vidění 
i jiné ukázky barvení vajec a různé techni-
ky jejich zdobení.

Akce pro děti do 15 let.

Ing. Jana Míková, Ph.D.

TIP na výlet
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Úřední hodiny ÚMOb Martinov

Pondělí   8.00–12.00 a 13.00–17.00
Středa    8.00–12.00 a 13.00–17.00

Telefonní čísla
starosta 599 423 106
tajemnice 599 423 105
stavební úřad 599 423 101
sociální úsek 599 423 102
majetkoprávní úsek 599 423 103
finanční úsek 599 423 107
úsek vnitřních věcí 599 423 103
fax  599 423 109

Provozní hodiny sběrného dvora
Uložení odpadů ve sběrném dvoře je zcela zdarma.
POZOR! Ve sběrném dvoře není možné ukládat 
stavební suť.
Po–Pá 10.00–18.00
Sobota  8.00–14.00
Neděle 8.00–14.00

Ordinační hodiny MUDr. Lenartové

Středa  7.30–12.30
Čtvrtek  13.30–15.30
Telefon 596 941 061 (Martinov)
  596 965 673 (Třebovice)

KYTIČKA JUBILANTŮM
V měsících lednu až březnu letošního roku oslavili nebo 
teprve oslaví svá životní jubilea tito naši spoluobčané.

Všem jubilantům touto cestou srdečně blahopřejeme.
Komise pro občanské záležitosti.

Iva HRUBÁ
Jaroslav KUNC
Božena MUSÁLKOVÁ
Milada MUSÁLKOVÁ
Zdenka KLIMKOVÁ
Jarmila PAVLÍČKOVÁ
Kurt STARZENSKÝ
Alena ŠVRČULOVÁ
Václav GARDELKA
Bedřiška DORDÓVÁ
Jaroslav KORTA
František KRAUS
Arnošt MORAVEC
Libuše MECNAROVSKÁ

Ludmila STEBELÁKOVÁ
Anna HOLUŠOVÁ
Františka KAŠÍKOVÁ
Františka DUNAJOVÁ
Zdenek JORDA
Jiří NEUMANN
Milena POLÁŠKOVÁ
Vlasta ZÁVODSKÁ


